
  Uzależnienie jest problemem nie tylko dla osoby uzależnionej, która nierzadko nie zdaje sobie
pełnej sprawy z jego powagi i oddziaływania ale jest problemem dla całej rodziny, szczególnie gdy
jej członkowie mieszkają razem. 
Często członkowie rodziny którzy przez lata widzą narastanie tego problemu chcą podjąć kroki
mające na celu nakłonienie bliskiego do leczenia i podjęcia terapii. Niestety problemem osób
uzależnionych jest często bagatelizowanie problemu, jego negowanie i wypieranie. Odmawiają
uczestniczenia w diagnozie i leczeniu. 
  Powstaje więc pytanie czy może zostać wdrożona jakaś procedura przymusowego leczenia
odwykowego?
Niestety obecnie obowiązujące prawo nie daje podstawy do przymusowego leczenia osoby
uzależnionej, można ją natomiast zobowiązać do poddania się takiemu leczeniu. 
To zobowiązanie do odbycia leczenia odwykowego wydaje sąd w postanowieniu – czyli orzeczeniu
kończącym sprawę, zgodnie z ustawą o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu
alkoholizmowi. 
Sądy   bardzo   ostrożnie podchodzą do takich spraw i bardzo skrupulatnie je badają, a orzeczenia
w tym zakresie zapadają w wyjątkowych przypadkach, gdyż samo orzekanie w tym przedmiocie
ingeruje w prawa i wolności obywatelskie.
  Jak wygląda złożenie wniosku do sądu?
Takiego wniosku do sądu nie może złożyć rodzina osoby uzależnionej – może go złożyć gminna
komisja rozwiązywania problemów alkoholowych lub prokurator. Rodzina może wystąpić do
każdego z tych podmiotów o wszczęcie postępowania którego celem jest zobowiązanie przez sąd
osoby uzależnionej do leczenia.  
Do takiego wniosku dołącza się zebraną dokumentację wraz z opinią biegłego, jeżeli badanie przez
biegłego zostało przeprowadzone, a jest ono wykonane w szczególności gdy podmiotem
składającym wniosek jest prokurator, który często zleca badanie przez biegłego zanim skieruje
sprawę do sadu. 
Należy jednak pamiętać, że żaden podmiot nie może zmusić osoby uzależnionej do poddania się
takiemu badaniu jeżeli osoba uzależniona się nie zgadza.
 

Zadanie jest finansowane ze środków
budżetu państwa w ramach dotacji

celowej przekazanej 
Powiatowi Zduńskowolskiemu.

Przymusowe leczenie 
odwykowe.



  W jaki sposób rodzina osoby uzależnionej może przedstawić sytuację rodzinną, sytuację
uzależnionego i swój głos w sprawie ?
W toku postępowania osoby te mogą zeznawać jako świadkowie  w postępowaniu, w którym
badane jest czy uzależniony :
- powoduje rozkład życia rodzinnego, bądź demoralizację małoletnich ( np. dzieci które z nim
mieszkają), 
- czy uchyla się od obowiązku zaspokajania potrzeb rodziny – nie uczestniczy w finansowym życiu
rodziny, 
- systematycznie zakłóca spokój lub porządek publiczny – to zakłócanie musi mieć cechę
systematyczności. 
Dopiero gdy sąd uzna, że zarówno ze względów medycznych, po stwierdzeniu uzależnienia i jego
stopnia, jak i tzw. względów społecznych ( wpływ uzależnienia na rodzinę i środowisko) –
konieczne jest leczenie to może wydać orzeczenie w którym zobowiąże osobę uzależnioną do
podjęcia leczenia odwykowego. 
  To zobowiązanie może dotyczyć leczenia zarówno niestacjonarnego ( np. w szpitalu, ośrodku
pobytu całodobowego) jak i stacjonarnego ( czyli w poradni), co jest oznaczone w treści samego
postanowienia. 
Gdy osoba zobowiązania rzez sąd nie stawi się na leczenie, albo przerwie leczenie przed czasem,
to sąd może zarządzić przymusowe doprowadzenie jej przez Policję do wskazanego ośrodka. 


